
3روزنامه اخبار صنعت   چهارشنبه 18 خرداد 1401     شماره  1905 اقتصاد
رئيس ايميدرو اعلام کرد؛

رشد 74 درصدي سرمايه 
گذاري اکتشافي معادن در 

سال 1400
سرمايه گذاري  گفت:  ايميدرو  رئيس 
حدود  سال1400  در  سازمان  اين  اکتشافي 
حفاري  اينکه  ضمن  داشت  رشد  درصد   74
اکتشافي در سال گذشته تا 30 درصد افزايش 
پيدا کرد.به گزارش ايميدرو، وجيه اله جعفري 
ايميدرو  اکتشاف  راهبري  کميته  نشست  در 
با اشاره به برنامه توسعه اکتشاف، بر راهبري 
تربيت حفار  بزرگ در  ايميدرو و شرکت هاي 
تاکيد کرد و گفت: تربيت نيروي ماهر حوزه 
حفاري در مناطق پتانسيل دار معدني، از جمله 
راهبردهاي حوزه اکتشاف باشد.رئيس سازمان 
معدني  صنايع  و  معادن  نوسازي  و  توسعه 
افزود: سرمايه گذاري اکتشافي اين سازمان در 
سال1400 حدود 74 درصد رشد داشت ضمن 
اينکه حفاري اکتشافي در سال گذشته تا 30 
درصد افزايش پيدا کرد.جعفري با بيان اينکه 
را ترغيب  ايميدرو، شرکت ها  اکتشاف  کميته 
به تربيت حفار کند، افزود: در اين برنامه ريزي 
توجه شود که نيروي حفار به صورت تخصصي 
و  ايميدرو  زمينه  اين  در  و  ببيند  آموزش 
شرکت هاي زيرمجموعه و تابعه، بودجه لازم را 
در تحقق اين مهم اختصاص خواهند داد.رئيس 
هيئت عامل ايميدرو ادامه داد: اين کميته از 
قوانين براي قاعده مند کردن حوزه اکتشاف و 
حفاري استفاده و پيگيري امور تا رسيدن به 
حصول نتيجه حتي در سطح کلان کشور را 
نيز دنبال کند.جعفري با بيان اينکه ايميدرو به 
عنوان يک سازمان توسعه اي، پشتيباني و نقش 
ايفا خواهد  نظارتي خود را در حوزه اکتشاف 
کرد، گفت: در حوزه اکتشاف و حفاري به دنبال 
تسهيل گري هستيم.گفتني است؛ با بروزآوري 
اطلاعات حوزه اکتشاف ايميدرو؛ ارزش ذخاير 
تا  اکتشاف طي سال هاي 92  از  برجا حاصل 
که  رسيد  دلار  ميليارد   27.809 به   1400
حاکي از رشد شناسايي و ارزش مواد معدني 

است.

 با حضور استادان دانشگاه و فعالان 
اين بخش انجام شد؛

نشست بررسي برنامه ها و 
اقدامات طرح توسعه صنعت 

گوهرسنگ
گوهرسنگ  توسعه صنعت  طرح  مجري 
اقدامات  و جديدترين  ها  برنامه  گفت:  کشور 
طرح گوهرسنگ در نشستي با حضور جمعي 
توسعه  ملي  سند  تدوين  کارگروه  اعضاي  از 
قرار  بررسي  مورد  کشور  گوهرسنگ  صنعت 
گرفت. به گفته سيد ابومحمد هاشمي، در آن 
نشست، استادان و فعالان اين حوزه و نيز معاون 
طرح هاي توسعه معدن و صنايع معدني ايميدرو 
حضور داشتند.سيد ابومحمد هاشمي با بيان 
با هدف هموارسازي مسير  اينکه جلسه فوق 
افزود:  برگزار شد،  گوهرسنگ  توسعه صنعت 
ايميدرو با توجه به پتانسيل ها و ظرفيت هاي 
اقدامات  گوهرسنگ،  صنعت  حوزه  در  کشور 
مختلفي را مطابق مفاد مندرج در سند ملي 
از جمله مطالعات اکتشافي، آموزش و توسعه 
و  ارزيابي  مراکز  احداث  آموزشي،  مراکز 
را در   … اعتبارسنجي، مطالعات پژوهشي و 
صنعت  اين  توسعه  برنامه  پيشبرد  راستاي 
طرح  است.مجري  داده  قرار  کار  دستور  در 
توسعه صنعت گوهرسنگ کشور بيان داشت: 
از  قسمتي  گوهرسنگ ها  اکتشافي  مطالعات 
اقدامات توسعه اي ايميدرو است که طبق برنامه 
شناسايي-پي جوئي،  فازهاي  در  زمان بندي 
اکتشافات  و  کشور  استان هاي  در  غربالگري 
همچون  هايي  گوهرسنگ  براي  سراسري 
گفته  به  مي شود.  پيگيري  زمرد  و  ياقوت 
توانمندسازي  توسط طرح  اين مطالعات  وي، 
اکتشاف در دستور کار است.هاشمي با اشاره 
تراش  آموزشي  دوره هاي  برگزاري  اهميت  به 
گوهرسنگ ها تشريح کرد: اين موضوع براي 31 
مرکز در استان هاي مختلف به تشخيص مجري 
طرح توسعه صنعت گوهرسنگ کشور در قالب 
قراردادي بين ايميدرو و سازمان آموزش فني و 
حرفه اي کشور در سال 1401 در دست اقدام 
است.وي ادامه داد: علاوه بر اين، برنامه ايجاد 
مرکز  در  گوهرسنگ  آزمايشگاه  راه اندازي  و 
تحقيقات فرآوري مواد معدني ايران و تجهيز 
و ايجاد آموزشکده تراش گوهرسنگ در مرکز 

تحقيقات مواد معدني يزد اجرايي مي شود.
و  آموزش  بيان ضررورت  هاشمي ضمن 
صنعت  توسعه  پيش زمينه  به عنوان  پژوهش 
گوهرسنگ کشور، گفت: طرح هاي مطالعاتي 
و پژوهشي مختلفي تحت نظارت طرح توسعه 
صنعت گوهرسنگ کشور در دست انجام است. 
در  انتشارکتاب  از  حمايت  کرد:  تصريح  وي 
حوزه گوهرسنگ، از جمله برنامه هاي ايميدرو 

محسوب مي شود.

افزايش پروازهاي ايران و ترکيه
سخنگوي سازمان هواپيمايي کشوري از 
افزايش پروازهاي ايران و ترکيه به 110 پرواز 
در هفته خبر داد.ميراکبر رضوي در اين باره 
اظهار کرد: در ديدار معاون هوانوردي سازمان 
ايران و رئيس هواپيمايي  هواپيمايي کشوري 
کشوري ترکيه، توسعه همکاري هاي حمل و 
نقل هوايي به ويژه همکاري هاي آموزشي بين 
گرفت. قرار  توافق  و  مذاکره  مورد  کشور،  دو 
وي اضافه کرد: در اين ديدار بر لزوم اجرايي 
کردن تفاهمات پيشين تاکيد شد و به منظور 
رفع تامين مشکل سوخت شرکت هاي ايراني 
در ترکيه، پيشنهادهاي دو طرف طرح و مورد 
بررسي قرار گرفت.رضوي اعلام کرد: با توجه 
به تقاضاي شرکت هاي هواپيمايي و براي فراهم 
کردن تسهيلات بيشتر براي مسافران، تعداد 
پروازهاي هفتگي بين ايران و ترکيه نيز از 100 
پرواز پيشين به 110 پرواز براي هر يک از دو 

طرف افزايش يافت.

مديرعامل شرکت نمايشگاه ها:

نمايشگاه ها، نقطه دور زدن 
تحريم ها هستند

مديرعامل شرکت سهامي نمايشگاه هاي 
بين المللي ايران با اشاره به رونق گرفتن برپايي 
کشور،  از  خارج  در  بين المللي  نمايشگاه هاي 
گفت: رويکرد مديريت جديد سازمان توسعه 
نمايشگاه هاي  برگزاري  از  حمايت  تجارت، 

تخصصي و پاويون ها در ديگر کشورها است.
هومن رازدار در جريان نوزدهمين نمايشگاه 
بين المللي صنايع و تجهيزات آشپزخانه، حمام، 
سونا و استخر اظهار کرد: با فروکش کردن کرونا 
شاهد رونق صنعت نمايشگاهي در کل جهان 
و ايران هستيم. صنعت نمايشگاهي و به ويژه 
و  قطب  را  تهران  بين المللي  نمايشگاه  سايت 
نقطه دور زدن تحريم ها مي دانيم، زيرا جايگاهي 
است که شرکت هاي خارجي مي توانند در آن 
حضور يافته و شرکت ها و توليدکنندگان داخلي 
مي توانند به معرفي محصولات و دستاوردهاي 
خود بپردازند و ما همواره در حال تدبير براي 

بي اثر کردن تحريم ها هستيم.
 وي ادامه داد: ماموريت شرکت سهامي 
اسلامي  جمهوري  المللي  بين  نمايشگاه هاي 
ايران، کمک به توسعه صادرات و توسعه تجارت 
در کشور است. در ماه هاي گذشته تفاهم نامه اي 
و  کرديم  منعقد  مسکو  نمايشگاهي  مرکز  با 
کازان  در  نمايشگاهي  پيش  هفته  سه  حدود 
روسيه با موضوع اکسپوي حلال نيز برگزار شد.
بيان  با  نمايشگاه ها  شرکت  مديرعامل   
اينکه همزمان شرکت سهامي نمايشگاه ها به 
دنبال حضور نمايشگاهي در چند کشور است، 
اظهار کرد: اميداوريم تا پايان سال بتوانيم رشد 
مطلوبي در حضور در ديگر کشورها دست يابيم. 
يکي از مهم ترين ابزارهاي معرفي توانمندي هاي 
توليد کنندگان و صنعتگران ايراني در خارج از 
کشور، برگزاري نمايشگاه ها به معناي برپايي 
پاويون ها، نشست هاي بي تو بي  و ايونت هاست 
و در تلاشيم اين موارد را با هم و در کنار هم 

به پيش ببريم.
 نوزدهمين نمايشگاه بين المللي صنايع و 
تجهيزات آشپزخانه، حمام، سونا و استخر در 
با حضور مديرعامل شرکت سهامي  مراسمي 
نمايشگاه هاي بين المللي ايران افتتاح شد و آغاز 

به کار کرد.
افزايش  هدف  با  نمايشگاه  از  دوره  اين 
صادراتي  بازارهاي  به  ورود  و  توليد  بازدهي 
ميان  سالم  رقابتي  فضاي  ايجاد  همچنين  و 
توليدکنندگان داخلي در جهت ارتقاي کيفيت 

توليد برگزار مي شود.
 ايجاد ارتباط مستقيم و رو در رو ميان 
و  داخلي  توليدکنندگان  و  مصرف کنندگان 
و  نوآوري ها  با محصولات،  آشنايي  و  خارجي 
ظرفيتهاي موجود اين صنعت، از ديگر اهداف 

برگزاري اين نمايشگاه است.
اين نمايشگاه در قالب چهار گروه کالائي 
تجهيزات  و  وسايل  انواع  آن  در  و  شده  برپا 
و  صنعتي  خانگي،  آشپزخانه هاي  مختلف 
صحرايي مانند انواع کابينت، سينک ظرفشويي، 
دستگاه هاي تهويه، هواکش و هود آشپزخانه، 
صندلي  و  ميز  نورپردازي،  سيستم هاي 
آشپزخانه، تجهيزات عمل آوري غذا، تجهيزات 
)خط  غذا  سرو  تجهيزات  غذا،  سازي  آماده 
سلف سرويس و کيترينگ( تجهيزات نگهداري 
هاي  ظرفشويي  متحرک،  و  ثابت  )سردخانه 
وکافي  رستوران  تجهيزات  و  وسايل  صنعتي، 
زيردوشي،  وان،  انواع  حمام،  تجهيزات  شاپ، 
دستشويي، پارتيشن و کابين دوش، تجهيزات 
سونا و استخر، تأسيسات سونا و استخر و اتاق 
بخار( در معرض ديد عموم قرار گرفت. بيش 
از 80  شرکت کننده داخلي و خارجي در اين 

نمايشگاه حضور دارند.

برگزاری معارفه مدير عامل 
و اعضاي جديد هيات مديره 

مجتمع صنعتي اسفراين
مراسم معارفه اعضاي جديد هيات مديره 
و مدير عامل مجتمع صنعتي اسفراين با حضور 
معاون نوسازي و بهره برداري سازمان گسترش 
و هيات همراه و مسئولان منطقه اي در محل 

اين کارخانه برگزار شد .
بهره  و  نوسازي  معاون  مقيمي  فرشاد 
از  تقدير  نشست ضمن  اين  در  ايدرو  برداري 
زحمات کارکنان بزرگترين توليد کننده فولاد 
نکات  و  ها  اولويت  تشريح  به  کشور  آلياژي 

کليدي اين مجتمع پرداخت .
بر  تاکيد  نشست ضمن  اين  در  مقيمي 
توان فني و مهندسي و سرمايه انساني ارزشمند 
و هم  وفاق  استراتژيک همراهي  اين کارخانه 
افزايي درون بنگاهي و بين دستگاهي منطقه 
اي و ملي را در شرايط خاص کشور در عرصه 
توليد ضروري ارزيابي کرد و بر بهبود بيش از 

بيش اين مولفه ها تاکيد کرد.
در اين نشست که با حضور معاونان مديران 
و کارکنان مجتمع صنعتي اسفراين برگزار شد 
، همچنين سيد داوود اجاقي سرپرست سابق 
اين کارخانه گزارشي از اقدامات و چالش ها را 
ارائه داد و به پاس زحمات دوره مسئوليت مورد 

تقدير و تجليل قرار گرفت .
سعيد کاظمي مدير عامل جديد مجتمع 
بر  حداکثري  اهتمام  نيز  اسفراين  صنعتي 
توسعه همه جانبه فعاليت هاي توليدي، برنامه 
محوري و مبناي کارشناسي و رعايت اخلاق را 
از محورهاي کليدي ادامه فعاليت اين مجموعه 
برشمرد .در اين نشست همچنين الياسي مدير 
جمعه  امام  ايدرو،  حراست  مرکزي  دفتر  کل 
حضور  نيز  اي  منطقه  مسئولان  و  اسفراين 

داشته و مطالب خود را مطرح کردند.
در اين مراسم احکام اعضاي هيات مديره 
وزير  معاون  نبوي  علي  سوي  از  که  جديد 
صمت و رئيس هيات عامل سازمان گسترش و 
نوسازي صنايع ايران صادر گرديده بود به اقايان 
سعيد کاظمي ، وحيد امير جهادي و کوروش 

خيرخواه اعطا شد .

اخبار اخبار

وزير جهادکشاورزي ضمن اظهار اميدواري نسبت به شناسنامه 
دار کردن تمام محصولات کشاورزي درباره سموم تقلبي گفت: ما با 
مشکل سموم تقلبي در کشور مواجه هستيم که بايد اين موضوع به 

طور کامل در کشور حل شود.
سيد جواد ساداتي نژاد در همايشي که به مناسبت روز جهاني 
سلامت غذا برگزار شد با اشاره به اهميت سازمان حفظ نباتات در 
ما هر چقدر در  امنيت غذايي گفت:  و  تامين سلامت غذاي کشور 
سازمان حفظ نباتات سرمايه گذاري کنيم هزينه هاي درمان کمتري 
خواهيم داشت و مردم سالم تر و با نشاط تر خواهند بود. همچنين از 
لحاظ اقتصادي نيز مي تواند موثر باشد.وي ادامه داد: در ابتداي اين 
از روسيه داشتيم که  دوره برگشت برخي محصولات کشاورزي  را 
بسيار اين موضوع سخت بود اما در هر تهديد و اتفاقي فرصتي است 
انتهاي  اتفاق در  اين  اگر  فال نيک گرفتيم و شايد  به  را  ما آن  که 
ابتداي کار  انجام نمي شد. در  افتاد اقدامي براي رفع آن  دوره مي 
سازوکاري براي آن مهيا کرديم تا ديگر چنين اتفاقي براي محصولات 
کشاورزي ما نيفتد.وزير جهاد کشاورزي اضافه کرد: بنابراين از آنجا 
رسماً حوزه سلامت غذا به سازمان حفظ نباتات محول شد. با ايجاد 
يک معاونت و ساز و کاري که بتواند متولي اين بخش باشد. اکنون 
سازماني که در حوزه وزارت جهاد کشاورزي در بخش سلامت غذا 

پاسخگوست سازمان حفظ نباتات کشور است.
برويم  جلوتر  چه  هر  قطع  طور  به  کرد:  تصريح  نژاد  ساداتي   
آينده بهتر خواهد بود. مسائل و مشکلات نيروي انساني و اعتبارات 

بر حوزه  را  تسلط خود  اين سازمان  و  تامين خواهد شد  تدريج  به 
سلامت غذا خواهد داشت.

 وي در ادامه گفت: اميدوارم به جايي برسيم که هر محصول 
غذايي که در کشور داراي شناسنامه باشد و مردم به راحتي بتوانند 
کشورمان  مردم  بر  علاوه  کنند.  پيدا  دست  محصول  اطلاعات  به 
ايجاد کند  اطمينان خاطر  دنيا  براي  نيز  ايران  محصولات صادراتي 
تا دنيا بداند که محصول ما تحت کنترل است و ديگر محصول ما 
برگشت نمي خورد. البته برگشت محصول در دنيا امري رايج است 
که براي همه کشورها اتفاق ميفتد.وي با اشاره به اينکه توليد کود و 
سم بايد طبق استاندارد انجام شود، گفت:ما با مشکل سموم تقلبي 
در کشور مواجه هستيم که بايد اين موضوع به طور کامل در کشور 

حل شود. ما بايد خطا و تقلب را به صفر برسانيم.

ساداتي نژاد در ادامه گفت: آگاهي رساني به کشاورزان نيز از 
اهميت بسياري برخوردار است. يعني اينکه کشاورز سم استاندارد را 
به چه ميزان، چقدر و در چه طول دوره اي استفاده کند و چه زماني 

پس از استفاده از سم بتواند محصول را برداشت کند.
 وي اضافه کرد: درخواست مطالبات پست قرنطينه و موضوعات 
و دغدغه هاي ايجاد شده بسيار مهم است که بايد آن را براي کشور 
حفظ کنيم و کشاورزي بايد مورد صيانت قرار گيرد. حتماً بايد پست 

قرنطينه از لحاظ نيروي انساني  و تامين مالي تقويت شود.
بايد  شده  توليد  سموم  کرد:  عنوان  کشاورزي  جهاد  وزير 
که  است  نباتات  حفظ  سازمان  وظايف  جزو  اين  و  باشد  استاندارد 
به کشاورزان آگاهي داده شود. همچنين در حوزه مکانيزاسيون نيز 
نيازمند دستگاه هاي سمپاشي استاندارد هستيم. نياز است از شرکت 
هاي دانش بنيان اين کمک را بگيريم که هم در توليد سموم و هم 

در مکانيزاسيون همراه بخش کشاورزي باشند.
به گفته وي در قرارگاه امنيت غذايي ستاد سلامت غذا داريم 
که مي تواند سلامت غذايي محصولات کشاورزي را رصد و پايش کند.
افزود:  نداريم  رقابتي  خصوصي  بخش  با  ما  اينکه  بيان  با  وي 
بخش  اگر  نيست،  خصوصي  بخش  رقيب  کشاورزي  جهاد  وزارت 
خصوصي صادقانه با قدرت و قوت وظايف خود را انجام دهد و اعتماد 
سازي کند به طور حتم مي توانيم با يکديگر همکاري داشته باشيم.

وي در پايان گفت: وزارت جهاد کشاورزي به شدت علاقه دارد 
از بازار کنار رفته و نقش نظارتي داشته باشد.

با وجود اينکه دولت به منظور حذف فساد و تقويت توليد مسير 
اجراي  نظر مي رسد  به  اما  است،  پيموده  را  ارز 4200  اصلاح  سخت 
سياست کالابرگ الکترونيک در ماه هاي آينده مشکلات متعدد ديگري 

را بوجود آورد.
پس از فراز و فرودهاي بسيار نهايتاً دولت سيزدهم به دليل مفاسد 
شکل گرفته و تضعيف زنجيره توليد، تصميم به حذف ارز ترجيحي و 
تخصيص آن به شکل ديگري گرفت. با اين وجود کارشناسان و مسئولين 
به اتفاق بر اين باورند در پس اين سياست بايد سياست هاي حمايتي 
به نحوي اعمال شود تا معيشت خانوار تضعيف و سفره آنها کوچک تر 

از قبل نشود.
به همين منظور دولت تصميم گرفت در ماه هاي ابتدايي حذف 
ارز ترجيحي يارانه نقدي را به 9 دهک درآمدي بدهد و پس از چند ماه 
زيرساخت اعطاي کالابرگ الکترونيک را فراهم آورد و جايگزين يارانه 
نقدي کند. البته موضوع کالابرگ از سال 97 مطرح است و در جز 1 

از بند »ص« تبصره 1 قانون بودجه 1401 هم به آن الزام شده است.
در رابطه با ساز و کار اجراي کالابرگ الکترونيک، سيد محمد رضا 
فاطمي امين، وزير صمت مي گويد: فرد با هر کارت بانکي که دارد و 
مي خواهد خريدي انجام دهد، وقتي کارت را مي کشد بخشي از هزينه از 

کارت فرد و بخشي ديگر از يارانه کسر مي شود.
همچنين محمدرضا ميرتاج الديني، نايب رئيس کميسيون برنامه و 
بودجه مجلس گفت: ميزان شارژ اعتبار در کارت بانکي يا کارت يارانه اي 
به اندازه ي مابه التفاوت قيمت شهريور سال گذشته با قيمت جديد است. 
مثلًا اگر کالايي 30 هزار تومان بوده و با برداشته شدن ارز ترجيحي به 
50 هزار تومان مي رسد، 20 هزار تومان به اندازه ي مابه التفاوت آن کالا 
در قالب يارانه به حساب فرد واريز شده و آن فرد 30 هزار تومان را از 
جيب مي دهد و 20 هزار تومان مابه التفاوت از اعتبارش هزينه مي شود. 
منتها تأکيد بر اين است که ابتدا بايد اعتبار در کارت شارژ شده و سپس 

ارز ترجيحي حذف شود.
وي تأکيد کرد که به محض اجرايي شدن طرح کالابرگ الکترونيکي 

قيمت کالاهاي ضروري معيشتي، به شهريور 1400 باز مي گردد.
در واقع مي توان گفت اين طرح به روزشده طرح کوپني است که 
در سال هاي اول انقلاب اجرا ميشده است. از سال هاي گذشته که اين 
موضوع مطرح شد مورد انتقاد بسياري از کارشناسان قرار گرفت و وعده 
دولت براي اجراي آن در اين شرايط خاص دغدغه ها را بيش از پيش 
اين طرح دارد و مي تواند  ابهاماتي که  به برخي  ادامه  کرده است. در 

موجب مشکلات متعدد ديگري براي مردم شود اشاره مي شود:
1( زمينه سازي براي احتکار و ايجاد بازار سياه: آنچه در اقتصاد 
اثبات شده است اين سياست دولت هاست که مي تواند انگيزه سفته 
بازي، احتکار و ايجاد بازار سياه را تقويت کند و در صورت سياستگذاري 
اشتباه هرقدر هم که نظارت تشديد شود باز هم مشکلاتي بوجو ميايند. 

مشابه تجربه اي که در مسأله ارز 4200 بوجود آمد.
در موضوع کالابرگ الکترونيک اولين مسئله اين است که خود 
سيستم کالابرگ فسادآفرين و ايجادکننده بازار سياه خواهد بود. حتماً 
فعالان اقتصادي دهه هاي گذشته موضوع شکلگيري بازارهاي سياه و 
ايجاد فضاي مناسب جهت دلالي را به ياد دارند. همچنين جداي از 
تشديد وزود دلالان به بازار کالاهاي اساسي، از آنجا که امکان انتخاب و 
جايگزيني کالاها از مردم گرفته شده است، خود مردم نيز اقدام به خريد 

و فروش کالاها مي کنند که آثار مخربي دارد.
تخلفات شکل گرفته از کوپن تا حدي بالا گرفت که در سال 67 
قانون منع خريد و فروش کوپن تصويب شد و در آن مجازات هايي براي 
جعل و دخل و تصرف و دزدي و خريد و فروش و سو استفاده از کوپن ها 

در نظر گرفته شد.
سيد محمد غرضي عضو کابينه دولت سوم دراين باره مي گويد: »در 
سال 68 که ما در دولت بوديم جمعيت کشور 48 ميليون بود ولي کوپن 
در دست مردم 68 ميليون بود؛ يعني 20 ميليون اضافه چاپ شده بود.
اکنون که کالا برگ به تعداد بسيار زيادي توزيع مي شود، اين کار اصلاً از 

عهده دولت بر نمي آيد.«
همچنين کامران ندري، عضو هيأت علمي پژوهشکده پولي و بانکي 
و دانشگاه امام صادق در اين باره مي گويد: نظام کوپني در سطح ملي 

که ما هم آن را ابتداي انقلاب طي دوران جنگ تجربه کردي، مشکلات 
فراواني به همراه دارد. مهم ترينش اين است که فسادزاست. به هر حال 
در اين سيستم بايد دستگاه نظارتي خيلي قوي اي وجود داشته باشد 
که بسيار هزينه بر است. اگر همان مبلغ به صورت نقدي حتي به افراد 
دهک هاي پردرآمد هم پرداخت شود، به صرفه تر است تا بخواهيد چنين 

سيستم نظارتي اي راه بيندازيد.
وي اضافه مي گويد: سيستم کوپني يک نظام نظارتي خيلي قوي 
اگر  نمي کند.  اصابت  هدف  به  اصلًا  باشيد  نداشته  اگر  که  مي خواهد 
هم بخواهيد اين سيستم نظارتي خيلي قوي را ايجاد کنيد، بايد يک 
بوروکراسي عريض و طويل با هزينه هاي خيلي کلان ايجاد کنيد. به 
جاي اينکه اين هزينه ها ايجاد شود، اگر به همه يکسان پرداخت کنيم 

به صرفه تر است.
تورم بر اساس قيمت هاي بازار سياه شکل مي گيرد

همچنين هادي حق شناس، کارشناس اقتصادي و نماينده اسبق 
مجلس با تأکيد بر اينکه کالابرگ مناسب شرايط فعلي نيست، خاطرنشان 
کرد: کوپن براي شرايط بسيار خاص و جنگي کاربرد دارد. امروز اگر گفته 
مي شود در شرايط جنگ اقتصادي قرار داريم يعني انضباط هاي پولي، 

مالي و مديريتي کشور بايد مديريت شود.
وي ادامه داد: در حال حاضر بخش عمده کالاهاي موردنياز کشور را 
در داخل توليد مي کنيم و براي اينکه اهميت اين موضوع مشخص شود 
کافي است ارزش واردات کشور را با ارزش ناخالص کشور مقايسه کنيم، 
در 11 ماهه امسال کل واردات کشور حدود 40 ميليارد دلار بوده و توليد 
ناخالص ملي کشور حدود 440 ميليارد دلار، يعني 10 درصد نياز کشور 

بستگي به واردات دارد.
حق شناس گفت: به نظر مي رسد اگر کوپن مجدداً رايج شود در 
کنار آن عارضه بزرگ تري به نام بازار سياه ايجاد و قيمت هاي غير واقعي 
شکل مي گيرد و دهک هاي پردرآمد مي توانند با هر قيمتي نيازهاي خود 
را تأمين کنند و مجدداً دهک هاي پايين دچار مشکل خواهند شد و 

قاچاق افزايش مي يابد.
وي با بيان اينکه عوارضي که کوپن دارد از مزاياي آن بيشتر است، 
تصريح کرد: قيمت واقعي کالا بر اساس کوپن تعيين نخواهد شد هرچند 
کالا با کوپن به مردم داده خواهد شد، اما قيمت واقعي در بازار سياه يا 
دوم تعيين خواهد کرد و تورم نيز بر اساس اين بازار خواهد بود، مانند 
ارز 4200 توماني که پرداخت شد، اما مردم گوشت 100 هزار توماني 
خريداري کردند و تورم بر اساس گوشت 100 هزار توماني شکل گرفت.

اين کارشناس اقتصادي اظهار کرد: دولت بايد به جاي اين قبيل 
کارها، قيمت ها را واقعي کند و براي خانواده هاي جامعه هدف، سبد کالا 
به جاي کوپن بدهد به دليل اينکه عوارض اينکار کمتر از کوپن است که 

کل اقتصاد را عوارض آن تحت شعاع قرار مي دهد.
2( ايجاد اختلال در توزيع: دولت در بحث توزيع نان نظام متفاوتي 
را در پيش گرفته است که مجري آن بر خلاف کالابرگ وزارت اقتصاد 
است. در اين مدل کارتخوان تمام نانوايي ها به سيستم بانک مرکزي 
متصل مي شوند و مابه التفاوت قيمت نان با قيمت قديم مستقيماً به 
حساب نانوا واريز مي شود. در اين مورد بايد توجه داشت نان کالايي 
همگن است، يعني ميان نان نانوايي هاي مختلف تفاوت چنداني نيست و 
براي مردم تفاوتي نمي کند. اما در مورد کالاهاي اساسي اينگونه نيست. 
مثلًا تنها در مورد روغن ده ها عنوان برند تأييد شده وجود دارد که قيمت 
و کيفيت آنها متفاوت است و به ميزان يکساني هم در بازار وجود ندارند.
با اجرايي شدن کالابرگ اين مشکل ممکن است بوجود بيايد که 
اجناسي که کيفيت کمتري دارند توسط کالابرگ توزيع شوند و براي 

اجناس با کيفيت بالاتر صفوف طولاني تشکيل شود.
به  و مخارج  منابع  بايد مديريت  معتقدند  کارشناسان  همچنين 
دست خود خانوار سپرده شود زيرا هوشمند تر از هر سيستم از پيش 
تعيين شده اي مي تواند عمل کند. ضمن آنکه نظام کالابرگي براي برخي 

افراد مي تواند مشکلاتي را ايجاد کند.
محمد صالح جوکار، رئيس کميسيون شوراها و امور داخلي مجلس 
در اين باره مي گويد: در بحث اختصاص کالابرگ اين انتقاد جدي وجود 
دارد که برخي از افراد مثلًا روستاييان خودشان مرغ دارند و توليدکننده 
تخم مرغ هستند، بنابراين نيازي به اين کالابرگ ندارند و اعطاي کالابرگ 

به آن ها عملًا مفيد نخواهد بود. به همين دليل، بهتر است يارانه به صورت 
نقدي در اختيار مردم قرار بگير، د تجربه هاي تلخ قبلي کالابرگ کاغذي 
)کوپن( نيز تکرار نشود. در ارتباط با همين مثال، نبايد به گونه اي عمل 
کنيم که روستاييان به سمت استفاده از مرغ ماشيني بروند و توليدات 
خودشان را مصرف نکنند و مشکلات ديگري براي کشور به وجود بيايد.

3( عدم تأثير کالابرگ بر کاهش اختلاف طبقاتي: در زمان دولت 
هاشمي رفسنجاني با وجود تداوم پرداخت کوپن به مردم، ضريب جيني 
با اجراي طرح  اين در حالي است که  نيامد؛  از 0.4  پايين تر  هيچ گاه 
هدفمندي يارانه ها در سال 89 و پرداخت يارانه نقدي به مردم، ضريب 
جيني از 0.41 به زير 0.37 آمد و به پايين ترين ميزان پس از انقلاب 

اسلامي رسيد.
4( وابستگي به واردات: کالابرگ ضمن اينکه تقاضاي کاذب ايجاد 
مي کند )همانطور که بالاتر گفته شد( امکان جايگزيني کالاهاي جانشين 
و مکمل را دشوار مي کند و در نتيجه مصرف برخي کالاهاي اساسي به 
طور فزاينده اي رشد پيدا مي کند. در نتيجه بايد انتظار داشت که نياز به 

واردات مستمر برخي کالاها ايجاد شود.
5( زيرساخت پيچيده: با توجه به کالاهاي مختلف موجود در سبد 
کالايي کالابرگ، بايد همه سوپرمارکت ها، مغازه ها و فروشگاه ها به اين 
سازوکار مجهز باشند ولي با توجه به مشکلات زيرساختي موجود در 
دستگاه هاي پوز، به هيچ وجه سازوکار کالابرگ براي تمام محل هاي فوق 
آماده نيست و نتيجتاً مردم تنها در فروشگاه هاي بزرگ بايد اين کالاها را 
خريداري کنند که ثمره آن، صف هاي طولاني خريد کالاهاي اساسي و 
ايجاد انحصار براي فروشگاه هاي بزرگ در مقابل ديگر مغازه ها است که 
اين امر نيز موجب ايجاد مشکلات وسيع در اقتصاد خواهد شد. در اين 
بين نزديک ترين تجربه، سبد کالاي اعطايي به مردم در دولت روحاني 

است که موجب از بين رفتن عزت مردم شد.
تأمين سبد غذايي  به منظور  اين  از  تا پيش  به ذکر است  لازم 
خانواده هاي تحت پوشش کميته امداد حدود 2 ميليون خانواده از نظامي 
نزديک به کالابرگ بهره گرفته مي شد ولي بايد در نظر داشت اجرا کردن 
اين سياست به صورت کلان و براي تمام جامعه پيچيدگي و تبعات به 

شدت بالاتري دارد.
از طرف ديگر به منظور دسترسي به کالابرگ الکترونيک براي همه 
بايد دسترسي مردم به تلفن هاي هوشمند و امکان کاربري آن براي همه 

اقشار در نظر گرفته شود.
علي سعدوندي، کارشناس اقتصادي در اين باره با تأکيد بر اينکه 
سياست کوپن در دهه شصت به اهداف خود نرسيد، مي گويد: حال با 
پيشرفت تکنولوژي به جاي کوپن کاغذي مي خواهند کوپن الکترونيک 
بياورند که اتفاقاً معايب بيشتري نسبت به کوپن کاغذي دارد چون همه 

اقشار جامعه با اين مسائل الکترونيک آشنا نيستند.
وي ادامه مي دهد: بهترين سياستي که ما براي جبران داريم همان 
پرداخت سياست يارانه نقدي مستقيم است که در دنيا هم تحت عنوان 
UBI شناخته مي شود. همان سياستي که يکبار در هدفمندي يارانه ها 
اجرا شده ولي متأسفانه در ادامه کار متوقف شد و ادامه پيدا نکرد چرا 
که اين سياست بي اعتبار شد. اين دولت هم دقيقاً دارد راه دولت تدبير و 

اميد را مي رود و در سياست هاي اقتصادي شکست خواهد خورد.
6( تبعات اجتماعي: هرچند اجراي سياست کوپن در سال هاي پس 
از جنگ و در شرايطي که کشور با مشکلات متعددي از جمله ممنوعيت 
يا بالابودن ريسک واردات و کاهش سرمايه گذاري دست و پنجه نرم 
مي کرد سياست ضروري و عادلانه اي بود ولي اين نوستالژي شيريني 
کالابرگ  تفاوت هاي  که  هم  هرچقدر  نيست.  و  نبوده  نسل  آن  براي 
الکترونيک با کوپن تشريح شود، باز هم اذهان به خاطرات تلخ مي رود و 
موجب سرخوردگي و تقويت گزاره عدم توسعه براي نسل جوان مي شود. 

بنابراين سياتگذار نبايد از اين جنبه مهم اجتماعي غافل شود.
اجراي  پس  در  که  بود  انتظاري  مشکلات  و  ابهامات  بالا  موارد 
سياست کالابرگ الکترونيک به وجود خواهد آمد. لازم به تأکيد است 
اين سياست هاي دولت ها است که مي تواند زمينه ساز ايجاد رانت و فساد 
باشد يا برعکس. دولت سيزدهم به منظور حذف واسطه ها، از بين بردن 
فساد و تقويت نظام توليدي راه دشوار حذف ارز 4200 را در پيش گرفت 
و نبايد با اجراي سياستي از پيش آزموده شده، مجدداً به عقب بازگردد.

رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي تهران گفت: اگر کالايي 
در سطح عرضه بدون کد رهگيري و شناسه کالا باشد به منزله کالاي 

قاچاق است.
اينکه اطلاع رساني در سطح عرضه براي  با بيان  اکبر پازوکي 
به  کرد:  اظهار  است،  شده  انجام  رهگيري  کد  داراي  کالاي  خريد 
در  که  افرادي  به  فقط  کرديم  اعلام  بزرگ  کنندگان  توزيع  تمامي 
بفروشند  کالا  اند  کرده  دريافت  نقش  کد  تجارت  جامع  سامانه 
فروش  به  کالايي  نکردند  نام  ثبت  سامانه  اين  در  که  افرادي  به  و 
نرسد. همچنين به خرده فروشان نيز اعلام شده مشخصات تمامي 
تا  باشند  داشته  را  مي کنند  خريداري  کالا  آنها  از  که  فروشندگاني 

مشکلي در سطح عرضه نباشد.
از  داد:  ادامه  تهران  خانگي  لوازم  فروشندگان  اتحاديه  رئيس 
روي  کالا  کد  درج  به  شروع  خانگي  لوازم  سال 1399 شرکت هاي 
محصولات خود کردند و در 6 ماه اخير با هماهنگي انجمن صنفي 
لوازم خانگي اين موضوع مورد پيگيري قرار گرفته و مي توان گفت در 
اغلب محصولات به خصوص 5 کالاي کليدي شامل يخچال، فريزر، 
کولر گازي، ماشين لباسشويي و جاروبرقي به هيچ عنوان در سطح 
اگر  و  ندارد  وجود  رهگيري  کد  و  کالا  شناسه  بدون  کالايي  عرضه 
اين چنين باشد آن کالا از نظر ما قاچاق محسوب مي شود و تمامي 
اين موضوع  از  فروشندگان مجاز  و  توزيع کنندگان  توليدکنندگان، 

بر  مبني  گزارش هايي  اخير  روزهاي  در  افزود:  دارند.پازوکي  اطلاع 
عدم وجود شناسه کالا و کد رهگيري در صدا و سيما و رسانه هاي 
بايد عنوان کرد يا واحد صنفي بدون  گروهي پخش شده است که 
جواز کسب بوده و يا در حال فروش کالاي قاچاق بوده است زيرا در 
2 سال اخير به تمامي فروشگاه هاي مجوزدار اطلاع رساني به صورت 
مستمر و حتي پيامکي صورت گرفته و امکان ندارد که واحد صنفي 

مجوزداري از اين موضوع اطلاع نداشته باشد.
وي گفت: در موضوع قيمت گذاري جلساتي در وزارت صمت 
قيمتي  به  وزارتخانه،  و  توليدکننده  ميان  تعامل  با  تا  شده  برگزار 

منصفانه براي رعايت حقوق مصرف کنندگان برسيم.

وزير جهادکشاورزي: اميدواريم تمام محصولات شناسنامه دار شوند

6 ابهام طرح کالابرگ الکترونيک

دوربرگردان در مسير حذف رانت و فساد

لوازم خانگي بدون کد رهگيري و شناسه کالا، قاچاق است

نامه نگاري انجمن فولاد 
با وزير صمت؛

کارخانجات 
فولاد 3 ماه 
 تعطيل 
مي شوند

کرد:  اعلام  صمت  وزير  به  اي  نامه  در  فولاد  انجمن 
بخشنامه هاي شرکت هاي برق منطقه اي به توليدکنندگان 
فولاد بيانگر اين است که تمام کارخانجات فولاد به ويژه در 

بخش خصوصي حدود 3 ماه تعطيل خواهند شد.
سيد رسول خليفه سلطاني دبير انجمن توليدکنندگان 
فولاد در نامه اي به وزير صمت خواستار اصلاح محدوديت 

هاي تامين برق کارخانجات فولادي شد.
در اين نامه آمده است: همانگونه که مستحضر هستيد 
در سال 1400، فولاد ايران حدود 6 ميليون تن از برنامه 
موجب  امر  اين  که  افتاد  عقب  خود  شده  گذاري  هدف 
تحميل زيان حدود 4 ميليارد دلاري به اقتصاد اين صنعت 
گرديد و عمده دليل آن، محدوديت هاي انرژي در صنعت 
سال  هاي  خاموشي  بار  عمده  اينکه  به  باتوجه  بود.  فولاد 

جاري  سال  در  کشيدند،  دوش  به  فولادسازان  را  گذشته 
انتظار مي رفت با اتخاذ تدابير کارشناسي، محدوديت تامين 
برق در کشور بين همه صنايع توزيع گردد و کارخانجات 
ليکن  گردند  کمتري  خسارات  متحمل  کشور  فولادي 
بخشنامه هاي صادره از طرف شرکت هاي برق منطقه اي 
به هر يک از توليدکنندگان فولاد کشور، متاسفانه خلاف 
تمام  تقريباً  اي که  به گونه  روايت مي کند  را  انتظار  اين 
کارخانجات توليدکننده فولاد به ويژه در بخش خصوصي 
انجام  هاي  پيگيري  شد.در  خواهند  تعطيل  ماه   3 حدود 
شده نيز اعلام مي گردد اين محدوديت ها با توافق وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اعمال گرديده است که اگر چنين 
باشد جاي تعجب و تاسف فراوان دارد! جاي سوال اساسي 
است که چرا ديماند خريداري شده هر يک از کارخانجات 

توليدي مبنا قرار نگرفته و ميزان مصرف آن هم در شرايط 
بازار در اسفند 1400 مبناي اعمال محدوديت قرار  رکود 
واقف هستيد،  به خوبي  که  همانگونه  است؟عليهذا  گرفته 
کاهش توليد فولاد موجب افزايش قيمت محصولات پايين 
دستي نظير لوازم خانگي، لوله و پروفيل، ساختمان و حتي 
خودرو مي گردد. لذا با عنايت به لزوم تنظيم بازار داخلي 
شرايط  در  کشور  فولاد  صادرات  توسعه  حال  عين  در  و 
تحريمي و نياز ارزي کشور، خواهشمند است ترتيبي اتخاذ 
فرماييد که نسبت به اصلاح فوري محدوديت هاي اعمالي 
فوق اقدام گردد. بديهي است همچون گذشته اين انجمن 
آماده مشارکت در مطالعات کارشناسي به منظور مديريت 
در  کشور  انرژي  تامين  جبري  هاي  محدوديت  منصفانه 

جهت کاهش خسات وارده به توليدکنندگان است.


